
 
  

 

 
 

 

 
  

 
 

Zastupitelé na svém zasedání dne 29.3.2017 schválili rozpočet obce na rok 2017 
při celkových příjmech 7 562 160 Kč a výdajích 6 910 710 Kč. 
 

Jarní brigáda 
V sobotu 8.4. se naše obec přidala již potřetí k celostátní akci „Ukliďme Česko“. Ve všech našich vískách se uklízelo. Účast 
dobrovolníků byla možná malinko nižší než loni, ale výsledky jsou vidět. Uklizeno je okolo školy a parkoviště, na hřbitově, zametené 
jsou chodníky a přebytečné křoví vyřezáno. Všichni, kteří přijíždí k Radimi kterýmkoli směrem, si musí všimnout vysbíraných 9 km 
příkopů a příjezdových cest. Naplnilo se neuvěřitelných 25 černých pytlů. Člověk žasne, co dokáží lidé vyházet z projíždějících aut.  

Všem, kteří se dobrovolné sobotní akce zúčastnili, obzvláště dětem, moc a moc děkujeme. 
- Zdeňka Stříbrná - 

Novinky ze školky a školy 
MŠ 
Březnové počasí nás často vyláká ven, je ještě proměnlivé, ale to nám nevadí :) Pozorujeme 
probouzející se kvítka, pučící listy a děti láká  i život v zemi. Ve třídě jsme si povídali: O počasí, 
o zvířatech žijících na poli a v lese, o technice a o práci lidí. Navštívili jsme školáky, kteří nám 
přiblížili jejich aktivity na počítačích. 
Připravujeme se na velikonoční svátky písničkami, básničkami, výzdobou ve třídě a čeká nás 
barvení vajíček. Za pár dní proběhne ve školce vyšetření zraku a koncem měsíce dubna 
zahájíme plavecký kurz. 
ZŠ 
Březen, jak jsme již zmiňovali v minulém čísle, byl ve znamení čtení a sportování. Olympijský víceboj se nám „rozjel naplno“, máme 
splněno již 5 disciplín a zbývající 3 běžecké, které vyžadují více prostoru, budeme absolvovat na venkovních hřištích. U sportování 
děti zůstávaly i o přestávkách, které trávily v tělocvičně při vybíjené, jejich nejoblíbenější činnosti. V poslední době však  
nejfavorizovanější vybíjenou poráží hraní karet, kterému děti věnují každou volnou chvíli-před , mezi i po vyučování. To zaujetí a 

naprosté pohlcení hrou bych vám přála vidět. Je radost je pozorovat   V rámci předmětu 
Člověk a jeho svět nás čeká několik projektových dní, momentálně se zaobíráme tématem 
čas a orientace v čase, mladší děti se věnují časovým úsekům jako je rok, měsíc, den, 
hodina, poznávají hodiny, starší dětí zase tvoří kalendář naší třídy, kde se snaží zmapovat a 
posléze znázornit veškeré získané informace od dětí do své části kalendáře. Před 
prázdninami nás ještě čeká projektový den na téma Velikonoce, tradice a zvyky a ve druhé 
polovině dubna Den Země.  
V rámci družiny chodí děti každý měsíc pravidelně do knihovny a také se s přicházejícím 
krásným a stále teplejším počasím spolupodílely na úklidu zahrady, na které budou trávit 
nejen volné chvíle v rámci družiny, ale po vzoru loňského léta a podzimu, pokud počasí 
dovolí i dopolední výuku.  

Co nás čeká: 
13.4.    Velikonoční prázdniny 
19.4.   Zápis do první třídy od 15. 00 hodin 
24.4.   Třídní schůzky od 16. 00 hodin 
27. 4.   Pasování prvňáčků na čtenáře od 16. 00 hodin v místní knihovně 
27.4. – 22.6.  Plavecký kurz 
3.5.   Zápis do MŠ 
V květnu opět proběhne přezkoušení domácích školáků.  
Přejeme hezký duben a pohodové Velikonoce   

- Radka Koláčná – 
 

 
Kdo ještě nezaplatil poplatky, prosíme do konce dubna: 

 Poplatek za odvoz odpadů - 410Kč/osobu  

 Poplatek za psa - 80Kč/psa 
Zaplatit můžete na obecním úřadě v úředních hodinách nebo je můžete zaslat na účet obecního úřadu 
43-5108600297/0100, do zprávy uveďte své jméno a příjmení.                 
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Pranostiky na duben 
Sníh dubnový jako mrva pohnojí. 
Mokrý duben přislibuje dobrou sklizeň. 
Hodně-li v dubnu vítr duje, stodola se naplňuje. 
V dubnu hrom - nebojí se mrazu strom. 
 

 
  

 
  
       

    

                                                                                                                                                                                            

 

                     
 
   hostinskou „U Růže“, Moniku Pluhařovou 

 

 Už téměř rok má radimská hospoda novou pronajímatelku, je spokojená s rozhodnutím, že se hostinské profesi bude 
věnovat na plný úvazek? 

Nejdříve jsem myslela, že hospodu budu provozovat při práci (tak to i z počátku bylo), ale v září nastala situace, kdy jsem se musela 
rozhodnout z minuty na minutu pro jedno nebo druhé. Nyní mohu říct, že rozhodnutí bylo správné.  

 Na slušné uživení by asi nestačil jen večerní prodej, je třeba spolupracovat s radimskými a dalšími spolky a také akce 
pořádat. Je to tak nějak? 

Když rozdělím rok jen na letní a zimní sezónu, tak v létě se hospůdka uživí díky turistům a cyklistům, kteří se zde zastaví a také místní 
chodí samozřejmě častěji. Hodně pomohl prodej zmrzliny a zprovoznění kuchyně. V zimě by opravdu jen večerní prodej nestačil. 
Máte pravdu, že je třeba spolupracovat s místními i okolními spolky a také pořádat akce. Teď zrovna mám svoji první akci za sebou, 
byla úspěšná, lidičky dorazili a atmosféra večera byla skvělá. Snad to tak vnímali i ostatní a dorazí na příští chystanou akci v sobotu 
22.dubna. 

 Je vybavení hospody (mimochodem byla postavená už v roce 1729!)  dostatečné či je třeba něco radikálně vylepšit? 
Musím poděkovat manželovi za vybudování pódia, které se kapelám moc 

líbilo, a díky tomu jsou ochotné zde vystupovat. Teď máme krásné 
prostranství a parkoviště za hospodou. Určitě by byla potřeba zvelebit 
předzahrádka, kterou od jara navštěvují právě turisté, cyklisté a hodně 
místních občanů. Povrch je špatný a hlavně není na čem sedět. Je zde pár 
rozpadajících se laviček. Bylo by dobré, kdyby obec zvážila zakoupení 
nějakého vhodného nábytku. Zadní zahrádku již plánuji, objednala jsem 24 
zahradních židlí a mám určitou představu. V loňském roce navštěvovali zadní 
zahrádku maminky s kočárky a tak chystám i něco pro dětičky. 

 Poměrně dost lidí si zvyklo, že hospoda vaří – a to dokonce šest dnů 
v týdnu. Je tohle cesta jak přilákat další hosty? 
Určitě – myslím, že jakákoliv nabídka si najde své zájemce. Také musí být 
člověk přizpůsobivý poptávce a vyjít lidem vstříc je-li to možné. Teď mám 
zrovna v nabídce pizzu a bagety Gladiátor. 

 A jak zápasíte s EET (elektronickou evidencí tržeb)? 
Kroutím nad tím hlavou. Pořizovací náklady byly téměř 12 tisíc Kč. Myslím, že 
je to zbytečná investice pro malé živnostníky a vesnické hospůdky, ale zákon 
je zákon, takže Babiš funguje.  

 Funguje vztah obec Radim (majitel) a Monika Pluhařová 
(pronajímatel)? 
Ano a doufám, že to tak bude i nadále. 

 Co očekáváte od zákazu kouření v pohostinských provozovnách, který bude platit od konce května? 
Očekávám, že budu mít plnou hospodu nekuřáků, kteří sem kvůli kuřákům nechodili a budou se posmívat kuřákům, že chodí kouřit 
za dveře. Je to nesmysl a čas teprve ukáže, jaký to bude mít dopad…. 

 Radim si našla a do svého „cestovního programu“ zařadila celá řada cyklistů i pěších turistů, jak budete vycházet vstříc 
právě jim? 

Co nejširší nabídkou, příjemnou obsluhou a pěkným prostředím. K tomu, jak už jsem se výše zmínila, by bylo potřeba zprovoznit 
předzahrádku. 

 A na závěr: Co „hit“ loňského léta – zmrzlina? Mohou se, nejen děti, těšit i letos? 
Stoprocentně se mohou všichni na zmrzlinu těšit. Plánuji prodej zahájit od května. Před zahájením požádám OÚ o rozeslání 
informace SMSkou. 
Na závěr bych chtěla poděkovat všem, co ať už pravidelně, nebo 
nepravidelně Radimskou hospůdku navštěvují a všem spolkům, které zde 
akce pořádají. Také musím zmínit pravidelné tréninky a turnaje v šipkách – 
veliká podpora – DĚKUJI! 
 

Ptali se Václav Nidrle a Miroslav Říha, kteří příště vyzpovídají doktora 
Vladimíra Klose. 
 

ZPOVÍDALI  
       JSME 
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8.4 .2014 – rozkvetlé stromy třešní   

A na závěr mi dovolte pozvat 
hlavně děti na Čarodějnický 
rej, který se uskuteční 30.4. 
od 17.00 hod na hřišti. 

ZAPSÁNO V OBECNÍ KRONICE  - duben 1997                              
Pokračujeme výpisem z obecní kroniky, jak události zaznamenal pan Václav Nidrle před 
dvaceti lety.      
      První tři dubnové dny byly slunečné s teplotami až  18°C a začalo se pracovat na 
polích. Pak se prudce ochladilo a dokonce nasněžilo. S lehčí mozkovou záležitostí byl v 
nemocnici Jaroslav Kořínek a poslední rozloučení měla paní Hubálovská (77) ze 
Soběraze. Studené dny s ranními mrazy až -7°C, s větrem, občasným sněžením a 
teplotami ve dne kolem 5°C trvaly až do poloviny měsíce. Na obecní úřad byli pozváni 
otcové kluků, kteří ničili veřejný majetek. Vytloukli okna v obecní chalupě čp.28, do 
nádrže házeli sebraný železný šrot a čmárali vulgární nápisy na sloupech a vratech. Každý z otců (Sál, Myšík, Kortiš a Ševčík) zaplatil 
pokutu 200,-Kč. 
      I druhá polovina měsíce byla studená a občas poletoval sníh, ale lidé už sázejí brambory. Štěpánka Kořínková spadla  z koně a 
přivodila si otevřenou zlomeninu kosti v kotníku, lýtku a holeni. Od 20.4. se začalo mírně oteplovat, intenzivně se seje řepa  a sázejí 
brambory, růstová aktivita se zdržela o plné tři týdny. 25.4 bylo již 17°C, večer se konala výročka Sokola a druhý den sběr železného 
šrotu. Sokolové a hasiči uspořádali v hospodě „U Jandů“ slabě navštívenou pouťovou taneční zábavu. V neděli na radimskou pouť  
bylo pod mrakem, větrno a chladno. Objevily se první vlaštovky a také jiřičky. U sila se po vjetí do příkopu převrátilo auto Liaz s 
nákladem štěrkové drti. V závěru měsíce již rozkvetly meruňky a obloha byla zatažená se slabými přeháňkami a teplotou do 14°C. 
 

Z Wikipedie - události ve světě a v ČR  
  1. dubna – zemřel reportér a novinář Karel Kyncl (*06.01.1927) 
 5. dubna – zemřel autor životopisných próz František Kožík (*16.05.1909) 
14. dubna – zemřel herec a moderátor Milan Neděla (*23.02.1934) 
17. dubna – zemřel prezident Izraele Chajim Herzog (*17.09.1918) 
18. dubna – byli odsouzeni Orličtí vrazi – Černý na doživotí, Kuna na 25 let, Kopáč na 21 let a Meierová na 10 let 
20. dubna – zemřel herec Bedřich Prokoš (*23.10.1912) 

25. až 26. dubna – navštívil Prahu papež Jan Pavel II. 
 

Sokolské úspěšné jaro. 
Rok 2017 jsme zahájili turnajem v barevném volejbale v Lomnici nad Popelkou. Velice úspěšně si 
vedli naši volejbalisté v modrém volejbale. Tým ve složení Lucie Drahoňovská, Vítek Barochovský a 
Radek Kulhánek zvítězili. 
V únoru se ve Vysokém Veselí konalo okresní kolo v zimním pětiboji. Závodů se zúčastnilo 16 dětí z 
naší TJ. Ve svých kategoriích skončili takto. Natálie Karbanová 1.místo, Lucie Drahoňovská 2.místo a 
Radek Kulhánek 3.místo. Zdeňka Barochovská, Adéla Nováková, Natálie Karbanová, Lucie 
Drahoňovská a Vítek Barochovský postoupili do krajského kola. Zde skončila Natálie Karbanová na 
výborném 3.místě a Vítek Barochovský byl druhý. 
Za přispění obce se podařilo zrekonstruovat 
podlahu v klubovně. Linoleum, které již mělo 
odslouženo, nahradila dlažba. Zároveň jsme se 
rozhodli obnovit interiér. Byla koupena nové 

kuchyň a byl obnoven pult na točení piva. Však už si to naše klubovna 
zasloužila. Velmi rádi Vás v ní přivítáme. Můžete se přijít podívat už při Velikonočním 
turnaji ve stolním tenise, který se koná 14.4. od 
15.30 hod. nebo v neděli 16.4. kdy od 9.00 hod. se v tělocvičně koná Turnaj trojic. 
Dne 22.4. se od 9.00 hod. koná brigáda na hřišti. Prosíme členy a příznivce o účast. 
Zároveň se bude 22.4. od 9.00 hod. konat sběr železného šrotu. Prosíme připravte 
šrot 22.4. ráno před dům.                                                                         

        - Štěpánka Kořínková - 
 

ZAHRÁDKÁŘI NA VÝROČNÍ SCHŮZI  
      Tradiční výroční sněmování místních zahrádkářů se letos konalo v pátek 22. března také tradičně v hospodě U Růže. 40 členů 
probralo kompletně činnost spolku, která byla opět docela bohatá. Mluvilo se tedy o moštovně, kde se vylisovalo celkem 22 400 litrů 
ze zhruba 34,5 tuny jablek (v tom i nějaká hruška), sběrna padaných jablek vykoupila od konce prázdnin do poloviny listopadu 126 
tun jablek, to naplnilo téměř 21 kontejnerů.   
      Po 24 sezónách letos ukončil výkup ovoce Jaroslav Štál a dostal za dlouholetou spolupráci  od spolku malou pozornost. V té 
poslední vykoupil a následně prodal – a zkusím to vyjmenovat úplně kompletně: 80 svazků ředkviček, 120 kusů hlávkového salátu, 
140 kusů kedluben, 20 (a teď už bude všechno v kg) jahod, 250 třešní, 140 višní, 250 červeného rybízu, 40 černého rybízu, 400  
hadovek, 3400 nakládaček, 50 cukety, 195 dýní, 12 broskví, 40 rynglí, 1160 švestek, 1110 rajčat, 52 paprik, 1080 hrušek, 1900 jablek, 
58 cibule, 141 česneku, 92 celeru, 145 červené řepy, 381 vlašských ořechů, 212 vlašských jader, 11540 brambor, tedy celkem 227 
metráků a zhruba 50 vleků zboží! 
     Výroční členské schůze dále probrala hospodaření – tradičně výrazně plusové, rozhodla o pořádání výletu pro členy i pro zájemce 
z řad veřejnosti, letos bude cílem cesty Kuks a vybrán je 29. duben. Po výborné večeři se přítomní vydali na daleký Nový Zéland, tedy 
jen ve vyprávění Vojty Šimka a Zdeňka Šolína. Bylo to zajímavé, jen projektor poněkud vynechával a tak obrázků mohlo být více … 

- Václav Nidrle - 

Je připraveno plno soutěží, her 
a samozřejmě občerstvení. 
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TUŽÍN – POPISNÁ ČÍSLA  
 

ČÍSLO 15 – JANA VELKOVÁ 
Dřevěné stavení od roku 1877 vlastnil rod Krausových, byl ale dlouhá léta neobydlen. 
Později zde bydlela rodina Smolíkových a jako poslední majitelka z rodu, svobodná Anna 
Krausová (1917-2007) ho prodala v roce 1967 manželům Jaroslavu a Věře Šmejkalovým 
z Prahy. Domek byl přestavěn a v roce 2003 se majitelem stala jejich dcera Jana, 
provdaná Velková. Nemovitost slouží k rekreaci. 

                                                                          

ČÍSLO 16 – KVĚTOSLAVA SOSNOVÁ                                                                                       
V roubeném stavení postaveném nákladem Josefa Pluhaře ve druhé polovině 19. století 
zemřela v roce 1895 majitelka Marie Rroubíčková (55) a v roce 1901 Václav Roubíček 
(75). V letech 1912 až do roku 1954 dům vlastnil rod Lukešů. Tehdy se majiteli stali Václav 
Říha (1910-1981) s manželkou Marií (1916-2006) rozenou Knapovou z Kumburského 
Újezdu. Měli syna Václava (1947-2012) a dceru Marii (1949) provdanou Nechanickou, 
která žije s rodinou v Heřmanicích u Jaroměře. Současnou majitelkou je Květoslava 
Sosnová (1950) z Řečan nad Labem, domek je opravován a slouží k rekreaci.  
 

ČÍSLO  17 – IVAN RYBNÍČEK 
Roubené stavení postavené roku 1830 koupil v roce 1949 od majitele Ladislava 
Krámského akademický sochař a malíř Alois Max Kroupa (1891-1969) z Prahy. V roce 
1966 převzal dům do vlastnictví Český stát - MNV Radim a v roce 1971 ho koupil pan 
Otakar Rybníček z Prahy. Současným majitelem je jeho syn Ivan Rybníček z Odolené 
Vody a nemovitost slouží k rekreaci.   
 

V příštím čísle popíšeme čísla 18,19,20 a 46 – informace o nich rádi uvítáme:  
Miroslav Říha  tel. 607936444, e-mail: riha.mirek2@centrum.cz a  
Václav Nidrle ml. tel. 603346410, e-mail: nidrlovi@wo.cz   

 

Velikonoční týden                                                                                                                    
Modré pondělí - na Modré či žluté pondělí připadá začátek jarního úklidu v 
domácnostech.  
Šedivé úterý - na Šedivé úterý se uklízelo a vymetaly se pavučiny z koutů.                    
Škaredá středa -  někdy také bývá používán název Sazivá, neboť na tento den se 
vymetaly komíny. O Škaredé středě se neškareďte, mohlo by vám to zůstat.            
Zelený čtvrtek - na Zelený čtvrtek jezte zeleninu a nehádejte se. O Zeleném 
čtvrtku byste měli jíst špenát, zelí nebo třeba salát z kopřiv, abyste byli po celý rok 
zdraví.  
Velký pátek -  Velký pátek je den ukřižování Ježíše Krista. Dodržuje se přísný půst, 
na tento den se také nepracovalo na polích. V tento den se nemělo nic půjčovat, 
protože půjčená věc by mohla být očarována; nesmělo se hýbat se zemí (rýt, 
kopat, okopávat) ani prát prádlo, protože by bylo namáčeno do Kristovy krve. Na 
Veliký pátek se můžeme ochránit před nemocemi, pokud časně ráno skočíme do 
potoka. 
Bílá sobota - Bílá sobota je dnem úklidu. Každá hospodyňka uklízela světnici a celý 
dům, bílily se stěny pokojů a domů. Sobota byla zároveň i příprava na Boží Hod 
Velikonoční v neděli.  Bílá sobota je den pečení mazanců a různých velikonočních 
dobrot a beránků. V ten den také skončil dlouhý půst a večer se v kostelech se 
zapáleným posvěceným ohněm před vchodem či uvnitř konala mše (vigilie). Noc 
ze soboty na neděli nazýváme Velká noc. 
Velikonoční neděle - nedělní Boží hod Velikonoční jinak též Slavnost 
zmrtvýchvstání Páně, byl vyvrcholením svátků. Světily se posvátné pokrmy jako 
beránci, mazance, chleba, víno a vejce. Na Hod Boží Velikonoční se setkává 
nejbližší rodina.       
Velikonoční pondělí - červené pondělí. V tento den již od časných ranních hodin 
vyrážejí všichni muži a chlapci s upletenými pomlázkami, aby z děvčat vyhnali 
nemoci a lenost – „Aby nožky běhaly, ručičky pracovaly a hlava nebolela“. Dělalo 
se tomu proto, aby ženy byly příští rok silné a zdravé. Odměnou za výprask jsou 
malovaná vajíčka.                                                                                     - Zdeňka Stříbrná - 
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Výročí v našich vískách 

Omlouváme se za chybu 
v minulém vydání a proto ještě 
jednou, a tentokrát správně, 
uvádíme oslavence z dubna: 
 

MILADA  MÁKOVÁ  (90) 
JIŘÍ  ONDRÁČEK  (60) 
JIŘÍ  PODRAZIL  (85) 
LIBOR  MYŠÍK  (70) 
MARIE  HOLUŠKOVÁ (83) 
ILONA  VIKOVÁ  (60) 
ALOIS  KŘESÁK  (75) 
VĚRA  MÁKOVÁ  (60) 
 

Květen: 
HANA  KOŘÍNKOVÁ (80) 
JIŘÍ  MÁKA  (60) 
JIŘÍ  PRCHAL  (81) 
ZDĚNKA  PODRAZILOVÁ (82) 
JAN  SATRAPA  (65) 
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